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ساماندهی فضای مجازی؛ شاید وقتی دیگر
گروه سیاســی/ باز هــم نوبت به طــرح جنجالی 
مجلس نرسید. نمایندگان که از مدت ها پیش، 
جلســه پس از تعطیلات دو هفتــه ای در تیرماه 
را بــرای رســیدگی به طــرح »صیانــت از حقوق 
کاربــران در فضــای مجــازی« در نظــر داشــتند، 
دیــروز هــم نتوانســتند ایــن طــرح را در صحــن 
علنــی بررســی کننــد و آن را بــه جلســات دیگــر 

موکول کردند.
طبــق برنامــه قرار بــود کــه در جلســه علنی 
دیروز، بررســی درخواست عده ای از نمایندگان 
بــه منظور رســیدگی به طرح صیانــت از حقوق 
ســاماندهی  و  فضــای  مجــازی  در  کاربــران 
»اصــل  براســاس  پیام  رســان های  اجتماعــی 
هشتاد و پنجم قانون اساسی« که در بین برخی 
رســانه ها و عموماً فضای مجازی با عنوان طرح 
»محدودســازی فضای مجازی« معروف شده، 
مورد بررســی قرار بگیرد. اصلی کــه در آن گفته 
شده: »ســمت نمایندگی قائم به شخص است 
و قابــل واگــذاری بــه دیگــری نیســت. مجلــس 
نمی توانــد اختیــار قانونگــذاری را بــه شــخص 
یــا هیأتــی واگــذار کنــد، ولــی در مــوارد ضروری 
می توانــد اختیــار وضــع بعضــی از قوانیــن را با 
رعایــت اصــل هفتــاد و دوم به کمیســیون های 
داخلــی خود تفویــض کند، در این صــورت این 
قوانیــن در مدتــی که مجلس تعییــن می نماید 
به صــورت آزمایشــی اجــرا می شــود و تصویب 
نهایی آنها با مجلس خواهد بود...«  در صورت 
موافقت نمایندگان، کار تصویب یا رد  این طرح 
نــه در صحن علنی که در کمیســیون تخصصی 
انجام می شــود. اما با اینکه در ســاعات ابتدایی 
جلســه دیــروز، نماینــدگان بــرای صحبــت بــه 
عنــوان موافق )19 نفر( و مخالــف )50 نفر( این 
طــرح ثبت نام کرده بودند، ایــن اتفاق رخ نداد 
و آنــان از ابتدای جلســه در حال بررســی کلیات 
و جزئیــات طــرح دو فوریتی الزام دســتگاه های 
اجرایــی جهــت پاســخگویی به تذکــرات کتبی و 

شفاهی نمایندگان بودند.
آن گونــه هــم کــه ســخنگوی هیــأت رئیســه 
دســتور  از  طــرح  ایــن  کــرده،  اعــلام  مجلــس 
نرســید.  دیــروز  نوبــت  بــه  بلکــه  نشــد  خــارج 
ســیدنظام الدین موســوی در گفت وگــو با ایســنا 
در توضیحاتــی گفــت: طــرح صیانــت از حقوق 
کاربران در فضای مجازی از دســتور کار مجلس 
خارج نشــده بلکه در نوبت دستور کار قرار دارد، 

ولــی »امــروز« )روز دوشــنبه( نوبت به بررســی 
آن نرســید. او در ادامــه توضیحــات خود گفت: 
روال مجلس این اســت که تا بخشــی از جلسه، 
دســتور کار مطــرح می شــود و بعــد وارد تذکــر و 
نطــق نماینــدگان خواهیم شــد، بنابراین گاهی 
دســتورهایی که از قبل اعلام می شود، به خاطر 
طولانــی شــدن دســتورهای قبلی در همــان روز 
مطرح نمی شوند. موســوی در پایان اضافه کرد 
که این طرح به جلســات آینــده مجلس موکول 

خواهد شد.
ایــن طــرح کــه از آغــاز رســانه ای شــدن آن 
جنجال زیادی به پا کرده نه فقط در بین مردم و 
کاربران فضای مجازی بلکه در میان نمایندگان 
هــم مخالفت هایــی را بــه همــراه دارد و به نظر 
می رســد که همین مخالفت ها جلوی در دستور 

کار قرار گرفتن آن را گرفته است.
ë دامی برای دولت رئیسی

مجتبــی توانگــر، نماینده تهران شــب پیش 
از جلســه مجلس مخالفت خــود را اعلام کرد و 
همان حرف مخاطبان را زد و گفت که این طرح 
هیچ فوریتی ندارد. او در صفحه شــخصی خود 
در توئیتــر نوشــت: »اگر قرعه به نام  بنده باشــد 
می گویــم؛ ایــن طرح هیچ ربطی به فرمایشــات 
رهبــری مبنــی بــر ســاماندهی فضــای مجــازی 
نــدارد. هیــچ فوریتــی نــدارد و احتمــالًا شــورای 
نگهبان نیز بــا آن مخالفت می کند. از همکاران 
دامــی  در  و  بــا آن مخالفــت  هــم می خواهــم 
کــه مقابل دولــت آقای رئیســی طراحی شــده، 
نیفتند.« برخلاف توانگر، ســخنگوی کمیســیون 
فرهنگــی مجلــس از طــرح صیانــت از فضــای 
مجــازی تمجیــد و بحــث فیلترینــگ را رد کرده 

است.
خبرنــگاران  جمــع  در  نصیرایــی  مجیــد 
درخصوص طــرح حمایت از کاربران در فضای 
مجازی گفت: فضای مجازی در همه جای دنیا 
دارای چارچوب، ضابطه و قانون است و به نحو 
مطلوبی مدیریت می شود. دولت های مختلف 
و مجالــس گذشــته نســبت به ایــن دغدغه آگاه 
بوده اند و طرح هایی داشتند اما به نتیجه نرسید. 
علی رغــم همــه ایــن دغدغه منــدی متأســفانه 
آن طور که باید و شــاید به ســاماندهی این فضا 
توجه نشــده اســت. او در ادامه توضیحات خود 
گفت: متأســفانه هر زمانی که در کشور صحبت 
از ســاماندهی فضای مجازی می شــود، عده ای 

دانســته و ندانســته بیشــتر به حواشــی پرداخته 
و از اصــل موضــوع فاصلــه می گیرنــد. روی این 
طرح بیش از 2 هزار ســاعت کار کارشناسی شده 
و نظــرات دســتگاه ها و مجموعه هــای مختلف 
کسب شده است. متأسفانه برخی طرح را اصلًا 
نخوانده انــد و از آخریــن تغییــرات آن اطلاعــی 
ندارند. ســخنگوی کمیســیون فرهنگی مجلس 
در ادامــه گفــت: متأســفانه عده ای ســاماندهی 
را به مسدودســازی معنی می کننــد، در صورتی 
کــه در ایــن طــرح تمرکز اصلــی بر ســاماندهی 

این فضا اســت. حدود 1۴ بــار روی این طرح کار 
کارشناسی انجام شده است. اکنون این طرح به 
عنــوان پیش نویس آماده شــده و اصلًا تمرکزی 
بــر مســأله  فیلترینگ نیســت. تمرکــز اصلی ما 
ساماندهی و حمایت از پیام رسان های داخلی، 
نخبگان و متخصصان این حوزه اســت. از سوی 
دیگــر ما به دنبال ضمانت اجرایی برای قوانین 

موجود هستیم.
نصیرایــی در ادامــه بــا اشــاره بــه این کــه در 
تبییــن این طرح کوتاهی شــده، گفــت: ما تحت 

تأثیر جوســازی ها قــرار نخواهیم گرفــت و با کار 
کارشناســی طرح را دنبــال می کنیم و هر کجا که 
اشــکال و ابهامی باشــد آن را برطــرف خواهیم 
کرد. ما همچنان از نظرات کارشناســی استفاده 
می کنیــم. علــت این کــه درخواســت داریم این 
طرح براساس اصل ۸۵ بررسی شود، این است 
که فرصت کار تخصصی تر و فنی تر فراهم شود.

ë طرح هایی که دردی از مردم دوا نمی کند
در روزی کــه مجلســی ها  به دنبــال تصویب 
بودنــد،  خــود  فرهنگــی  و  سیاســی  طرح هــای 
انتقــاد چنــد نماینــده هم شــنیده شــد کــه چرا 
بــه دنبــال موضوعاتــی می رویــم کــه دردی از 
مــردم دوا نمی کند. در جریان بررســی جزئیات 
اجرایــی  دســتگاه های  الــزام  دوفوریتــی  طــرح 
جهت پاســخگویی بــه تذکرات کتبی و شــفاهی 
نمایندگان، جلال رشیدی  گفت که باید مجلس 
انقلابــی بــرای گرانــی نــان، خــودرو و ســیمان و 
قطعی آب و برق جلسه تشکیل دهد نه طرحی 
را بررســی کنــد که امــکان رســیدگی آن در چند 
ماه دیگر هم وجود داشــت. نماینده مرودشت 
در اخطــار خــود گفــت: در حال حاضــر مردم با 
گرانی های فزاینده دســت و پنجه نرم می کنند، 
یــک روز نــان گران می شــود و روز دیگر ســیمان 
و خــودرو، در این شــرایط مجلــس طرح هایی را 
بررســی می کند کــه دردی از مردم دوا نمی کند. 
صدیــف بدری نایــب رئیس کمیســیون عمران 
هــم بــا انتقــاد از طولانــی شــدن رســیدگی بــه 
جزییات این طرح گفت که مسائل مهم تری در 
کشور از اصلاح آیین نامه وجود دارد که بارزترین 
آن گرانی های اخیر است. هر روز شاهد افزایش 
قیمــت کالاهای اساســی هســتیم که ایــن روزها 
گرانی هــا بــه ســیمان و میلگــرد و حتــی میــوه 
رســیده که مــردم نمی توانند بیشــتر از نیم کیلو 
میــوه بخرنــد. ناصــر موســوی لارگانــی نماینده 
فلاورجان هم با تأکید بر اینکه مردم از مجلس 
انقلابی انتظار حل مشــکلات اساســی را دارند، 
گفت که کشــور با مشــکلات جدی روبه رو است، 
خوزســتان یــک طــرف و اصفهــان و سیســتان و 
بلوچســتان هم طرف دیگر و در چنین شرایطی 

مجلس مشغول بررسی این طرح است.
نماینــدگان در نهایــت بــا اصــلاح آیین نامه 
داخلی مجلس، دســتگاه های اجرایی را مکلف 
کردند تا به تذکرات شــفاهی و کتبی نمایندگان 

پاسخ دهند.

طرح »صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی« در دستور کار مجلس قرار نگرفت

چند نماینده مجلس: این طرح های مجلس دردی از مردم دوا نمی کند

پیام تسلیت رهبر معظم انقلاب در پی درگذشت 
والده  حجت الاسلام والمسلمین شب زنده دار

حضــرت آیــت الله خامنه ای رهبــر معظم انقلاب اســلامی درگذشــت والده 
مکرّمه حجت الاسلام والمسلمین آقای حاج شیخ محمدمهدی شب زنده دار 
را تسلیت گفتند. به گزارش دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله العظمی 

خامنه ای، متن پیام تسلیت رهبر معظم انقلاب به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

شــیخ  حــاج  آقــای  والمســلمین  حجت الاســلام  مســتطاب  جنــاب 
محمدمهدی شــب زنده دار دامت برکاته درگذشت والده مکرمه صالحه 
آن جناب را به شــما و دیگر بازماندگان تســلیت عرض می کنم و رحمت 

و مغفرت الهی را برای ایشان مسألت می کنم.
سیدعلی خامنه ای / ۳ مرداد ۱۴۰۰

پیام تسلیت در پی درگذشت علیرضا تابش
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی با صدور پیامی 

درگذشت آقای علیرضا تابش را تسلیت گفتند. 
به گزارش دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله العظمی خامنه ای، 

متن پیام تسلیت رهبر معظم انقلاب به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

درگذشت مرحوم مغفور جناب آقای علیرضا تابش رحمت الله علیه را 
به خاندان محترم و همه بازماندگان و دوستان و همکاران ایشان تسلیت 
عرض می کنم. ایشان از جمله مدیران کارآمد و پاکدست و پرتلاش نظام 
جمهوری اسلامی بودند و در ده ها سال گذشته در بخش های گوناگون و از 
جمله بنیاد مســکن که از یادگارهای امام بزرگوار اســت خدمات با ارزشی 
انجــام داده انــد. از خداوند متعــال رحمت و مغفرت بــرای آن مرحوم و 

صبر و تسلی برای بازماندگان مسألت می کنم.
سیدعلی خامنه ای / ۳ مرداد ۱۴۰۰

ملت ایران به خاطر برق یا آب دست از انقلاب نمی کشند
فرمانده کل ســپاه بــا بیان اینکه امروز دشــمنان باز هم در مــورد ملت ایران 
بــه اشــتباه افتاده انــد و تصــور می کنند اگر یک ســاعت برق برود یــا با کمبود 
آب مواجه شــویم، مردم عزیز ایران دســت از اســلام و انقلاب می کشند، این 
تصــور را یک خیال باطــل توصیف کرد و گفت: این روزها مردم ایران نشــان 
داده اند که نســبت به آرمان های اســلام و انقلاب وفادار بوده و به خاطر یک 
ساعت قطعی برق و یا قطعی آب هرگز فریب اندیشه ها و افکار و خواب های 
آشفته دشمنان را نخواهند خورد. به گزارش ایسنا، سرلشکر حسین سلامی، 
امریکا را در سیاســت تحریم در مورد ایران شکســت خورده قلمداد کرد و با 
اشــاره به اینکه امروز ما برای بازگشــت به برجام برای ابرقدرتی مثل امریکا 
شــرط می گذاریم، افزود: استراتژی های خطرناک و سیاست های پیچیده ای 
که دشمنان علیه ما اعمال کردند اگر در مورد خود امریکا پیاده می شد، فرو 
می پاشــید، در حالــی که امــروز می بینیــم امریکا در سیاســت های خود علیه 

ایران اسلامی ناکام مانده و اهدافش پیش نمی رود.

تأکید رئیس جمهور منتخب بر قطع دست دلالان از بازار سیمان و فولاد

طرح اقدام ملی مسکن باید با قوت ادامه یابد
رئیــس جمهــور منتخب در نشســت ویژه 
بررســی الزامات ساخت مسکن تأکید کرد 
که دست دلالان باید از بازار سیمان و فولاد 

و سوداگری از بازار مسکن قطع شود.
به گزارش ایرنا، آیت الله ســید ابراهیم 
رئیســی پیــش از ظهــر دیروز در »نشســت 
ویژه بررســی الزامات ســاخت مســکن« با 
حضور مدیران و کارشناسان تراز اول حوزه 
مســکن، گفت: تهیه مســکن همواره یکی 
از دغدغه هــای جــدی مردم بــوده و امروز 
نه تنها خرید مســکن، که اجاره آن هم در 
شهرهای بزرگ و حتی شهرهای کوچک تر 
دســت نیافتنی  آرزویــی  بــه  مــردم  بــرای 

تبدیل شده است.
او با اشــاره به اینکه گرانی مسکن یک 
آســیب های  ایجــاد  در  ریشــه ای  مشــکل 
اجتماعــی نظیــر طــلاق و حاشیه نشــینی 
اســت، افزود: در مقطعی ساخت مسکن 
مهــر جریــان مؤثــری در عرصــه ســاخت 
مسکن و خانه دار شــدن اقشار محروم به 
راه انداخت اما متأسفانه به جای اصلاح 
ایــرادات طرح مســکن مهــر در دوره اول 
دولت فعلی این طرح رسماً تعطیل شد. 
البتــه در دوره بعدی این نــگاه تغییر کرد 
و تلاش شــد مســکن مهر با رفــع نقایص 

تکمیل شود.
رئیــس جمهــور منتخــب خاطرنشــان 
کرد: مردم در موضوع ساخت مسکن مهر 
طــرف حســاب خــود را دولــت می دانند و 
هنگام قضاوت دربــاره عملکرد دولت در 
این زمینه، تفاوتی بین دولت های یازدهم، 
دوازدهــم و ســیزدهم قائــل نیســتند. لــذا 
دولت بایــد به تعهدات پایبند باشــد مگر 
آنکه در موارد استثنا زیانی فاحش و جدی 

متوجه منافع عمومی باشد.
بخــش  اینکــه  بــر  تأکیــد  بــا  رئیســی 
خصوصــی نیز باید متقابــلًا متعهد به کار 
بــا کیفیــت باشــد، اظهــار داشــت: دولــت 
بایــد از یک ســو میــدان را بــرای فعالیــت 
بخش خصوصی در زمینه مســکن و دیگر 
عرصه ها هموار کند و از سویی با هدایت و 
حمایت از فعالیت های بخش خصوصی 
و اعمــال نظارت مؤثــر از حقوق مردم نیز 

دفاع کند.
رئیــس جمهــور منتخــب بــا تأکیــد بر 
اینکه باید ابعاد موضوع مســکن از جمله 

نیــاز دقیــق مناطــق مختلــف کشــور و نیز 
ظرفیت هــای موجــود بــرای رفع ایــن نیاز 
به طور دقیق احصا شــوند، اظهار داشــت: 
اقدامات در حال انجام برای ساخت انبوه 
مســکن از جمله ســاخت ۵۳0 هزار واحد 
مســکن در قالب طرح اقدام ملی مســکن 
بایــد با قــوت ادامه یابنــد. اقدامات جدید 
نیــز باید بــا بهره گیــری از تجارب گذشــته 
و در نظــر گرفتــن تمام جوانب به شــکلی 
انجــام شــوند که گامی مؤثر در مســیر حل 

مشکلات مردم باشند.
رئیســی تصریــح کــرد: بایــد بــا روحیه 
جهــادی تلاش کنیــم تأمین زمیــن برای 
ســاخت حداقل یــک میلیون مســکن در 
ســال در محــدوده شــهرها و روســتاها بــا 
فوریت و بدون تأخیر در اولویت اقدامات 
قرار گیرد. اگــر در این زمینه ابهام قانونی 
هــم وجــود دارد، باید بــا توجه بــه انگیزه 
بالای نماینــدگان محترم مجلس هر چه 

سریع تر این ابهامات را برطرف کرد.
رئیــس جمهــور منتخب با بیــان اینکه 
طرح موضــوع انتزاع وزارتخانه هــای راه و 
شهرسازی در مجلس شــورای اسلامی به 
هیچ وجه نباید باعث متوقف یا کند شدن 
اقدامــات جــاری بخش هــای تابعــه ایــن 
وزارتخانه شــود، خاطرنشــان کــرد: تجربه 
نشــان داده که پرداخت تسهیلات مسکن 
نیــز بهتر اســت در یــک بانــک تخصصی 
انجام شــود کــه هم مــردم بــا چهارچوب 
عملکــرد آن در ایــن زمینــه بیشــتر آشــنا 
و نظــارت  کنتــرل  امــکان  و هــم  هســتند 

دقیق تــر بر پرداخت این تســهیلات وجود 
خواهد داشت.

رئیســی در ادامــه بــا تأکیــد بــر اینکــه 
برای تعدیل هزینه ها و تســهیل و تســریع 
ساخت مســکن باید دست دلالان از بازار 
مصالــح ســاختمانی بخصــوص فــولاد و 
ســیمان قطع شــود، گفت: حل مشکلات 
و موانــع ســاخت انبوه مســکن نیــز بدون 
قطــع کــردن دســت ســوداگران و کنتــرل 
قیمــت از دســت آنها ممکن نیســت. اگر 
فعالیت های ســوداگرانه در بازار مســکن 
کنترل نشود شیرینی ساخت مسکن برای 

مردم از بین می رود.
رئیس جمهور منتخــب ثبات مقررات 
را مســأله بســیار مهم دیگر برای تسهیل و 
تسریع ســاخت مسکن برشــمرد و اضافه 
کــرد: زندگی مردم در عرصه های مختلف 
بایــد قابــل پیش بینــی شــود و لازمــه ایــن 

موضوع ثبات مقررات است.
رئیســی در ادامــه بــر تقویــت نهضــت 
همــه  از  اســتفاده  بــا  مســکن  ســاخت 
بخــش  از  کشــور  موجــود  ظرفیت هــای 
خصوصی و تعاونی گرفته تا شــهرداری ها 

و قرارگاه های سازندگی تأکید کرد.
ابتــدای  در  منتخــب  جمهــور  رئیــس 
سخنان خود با اشاره به درگذشت مرحوم 
علیرضــا تابــش، از زحمــات و تلاش های 
او در ســالیان طولانــی فعالیــت در عرصه 
مســکن روســتایی و نیز بازســازی مســکن 
بلایــای طبیعــی  از  آســیب دیده  مناطــق 

قدردانی کرد.

قالیباف: ساخت مسکن باید به مردم واگذار شود

دولت نمی تواند سالانه یک میلیون مسکن بسازد
رئیس مجلس شــورای اســلامی گفت: مهم ترین اصل 
در حــوزه مســکن، واگــذاری آن بــه مردم اســت چرا که 
دولت توان ســاخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی 
را ندارد و هزینه ساخت مسکن توسط دولت بسیار زیاد 

است.
 به گزارش ایرنا، محمدباقر قالیباف روز دوشــنبه در 
آیین افتتاح طرح صنعتی ســازی مســکن کــه با حضور 
وزیــر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح در شهرســتان 
پاکدشــت برگــزار شــد اظهــار داشــت: مجلس شــورای 
اســلامی، حوزه مســکن را به عنــوان موضوعــی مهم و 
پیشــران مــورد توجــه قــرارداد و بــا نهایی کــردن قانون 
احداث مســکن، ســالانه یک میلیون واحد مســکونی را 
تصویب و ابلاغ کرده تا در برنامه هفتم توسعه کشور در 

دستور کار قرار گیرد.
وی گفت: امروز مهم ترین اصل در کشــور، باور توان 
و اراده جوانــان کشــور اســت، در دوران دفــاع مقــدس 
عــده ای از افــراد از جملــه بنی صدر بــا ارائــه دلایلی به 
ظاهر درســت، اظهار می داشــتند که مــا نمی توانیم در 
برابر دشــمن ایستادگی کنیم چرا که ما حتی یک آتش 
توپخانــه پرحجــم در اختیار نداشــتیم که بُــرد آن تا 20 

کیلومتر جلوی خاکریز را پوشش دهد.
رئیــس مجلس افزود: باور تــوان داخلی و اعتماد به 
جوانان باعث شــده تــا امروز به نقطه ای از توان دســت 
پیــدا کنیــم که بــا ظرفیــت موشــکی، بتوانیم تــا 2 هزار 
کیلومتر قدرت بازدارندگی و دفاع از کشور را ایجاد کنیم 
و با همین روحیه باور، ماهواره در مدار زمین قرار داده و 

جزو کشورهایی با توان پرتاب ماهواره قرار گیریم.
وی تأکید کرد: اگر امروز در کشور با مشکلاتی مواجه 
هســتیم، به خاطر ضعــف مدیریت، اعتمــاد نکردن به 

جوانان و بی توجهی به فرهنگ ما می توانیم است.
قالیبــاف با اشــاره بــه اینکه حوزه مســکن از اهمیت 
در  ایــران  افــزود:  اســت  برخــوردار  کشــور  در  ویــژه ای 
منطقــه ای زلزلــه خیز قــرار دارد که هنــوز از تبعات یک 
زلزلــه خارج نشــده، در نقطــه ای دیگر، دچــار زلزله و یا 
سیل می شود و از این نظر، ایران جزو 10 کشور زلزله خیز 
جهان اســت و این امر لزوم توجه به کیفیت ســاختمان 
ســازی، قــدرت انتقال و اقتصــادی کردن آن بر اســاس 

تکنولوژی های روز جهان را می رساند.
بــه عرصــه  از وزارت دفــاع در ورود  بــا تقدیــر  وی 
احــداث مســکن گفــت: ورود وزارت دفــاع بــه احــداث 
مسکن با اســتفاده از توان و ظرفیت جوانان، از اهمیت 
ویــژه ای برخــوردار اســت ولی تا زمانی کــه این صنعت 

مردمی سازی نشود، در نطفه خفه خواهد شد.
 رئیــس مجلــس شــورای اســلامی افــزود: اگــر ایــن 
کارخانه ظرفیت تولید ســالانه ۶ هزار واحد مســکونی را 
دارد، باید بر اســاس جغرافیای مناطق مختلف کشور و 

نیاز ژئوتکنولوژی و آیین نامه های موجود، مردمی سازی 
شــود و شــرایط برای ورود صنعتگران و ســرمایه گذاران 

بخش خصوصی فراهم شود.
وی تأکیــد کــرد: بنــا نیســت کــه دولــت ســالانه یک 
میلیون واحد مســکونی بســازد چرا که دولت نمی تواند 
100 هزار واحد مســکونی در سال بسازد و هزینه ساخت 
مســکن توســط دولت گران تر از ســاخت توســط مردم 
اســت، اجــازه دهیم کــه ســرمایه گذاران و جوانــان وارد 
میدان شــده و با اصلاح قوانین، ســاخت مسکن توسط 
مــردم صورت گیــرد. قالیبــاف با اشــاره به اینکــه ۴۵ تا 
۵۵ درصــد هزینه ســاختمان مربوط به مســکن اســت 
افزود: در قانون پیش بینی شده که دولت بتواند بار این 
هزینه را جبران کند و با صنعتی شــدن احداث مسکن، 
کاهش زمان ساخت و هزینه های بعدی، تولید مسکن 

اقتصادی شود.
وی اظهار داشت: در شرایط اقتصادی کنونی کشور، 
مســکن فقــط یک ســرپناه نیســت بلکــه عاملــی برای 
آرامــش، امنیت روانــی و اجتماعی افراد نیز محســوب 
می شــود، در شــرایط امــروز هــم مالک و هم مســتأجر 
با مشــکلاتی مواجهند و از یک ســو مالک به دلیل تورم 
ناگزیر از افزایش کرایه اســت و از ســوی دیگر، مســتأجر 

توان پرداخت این کرایه را ندارد.
رئیس مجلس افزود: با شرایط تورمی امروز، کسانی 
کــه فاقد خانه هســتند، دیگر نمی تواننــد صاحب خانه 
شــوند و ایــن امر زمینــه را بــرای کاهش میــزان ازدواج، 

افزایش طلاق و رشد منفی جمعیت فراهم می کند.
وی گفت: مردمی سازی ســاخت مسکن، به مراتب 
ســخت تر از بومی ســازی آن اســت، ایــن کارخانه ظرف 
مدت یکسال راه اندازی شده ولی برای مردمی کردن آن 
باید توان و وقت بیشتری را صرف کرد که قطعاً مجلس 
شــورای اســلامی و دولــت ســیزدهم در قالــب برنامــه 
هفتم توســعه از این امر به عنوان پیشران توسعه کشور 
حمایت می کند. وی در بخشــی دیگری از سخنان خود 
به موضوع خوزستان نیز اشاره کرد و افزود: موضوع آب 
خوزســتان و نارسایی آن مشکلی جدی است که باید به 
آن توجــه ویژه داشــت، بارهــا گفته ایم که کشــور از نبود 
امکانات و پول رنج نمی برد بلکه حوزه مدیریت و عدم 

باورپذیری است که کشور را دچار مشکل کرده است.
قالیباف افزود: در سفر چهارروزه ای که به خوزستان 
داشــتم، احساس شد که ۷۴0 روســتای خوزستان دچار 
تنش آبی اســت و در جلســه ای که با حضــور وزارتخانه 
اعتبــار  تومــان  هــزار میلیــارد  تشــکیل شــد،  مربوطــه 
بــرای رفع این مشــکل در نظر گرفته شــد ولی سیســتم 
بوروکراسی و مدیریت این امر را آنقدر چرخاند تا امروز 
به این مشکل تبدیل شود و امروز همچنان اندر خم یک 

کوچه هستیم.

ش
ــر

بــ
دولت جدید برای ساماندهی فضای مجازی لایحه ارائه کند

ســخنگوی کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها خواستار ارائه لایحه ای از سوی دولت 
رئیســی بــرای ســاماندهی به فضــای مجازی شــد. به گــزارش ایســنا، روح الله نجابت 
نماینده مردم شــیراز در مجلس شــورای اسلامی، در صفحه شــخصی خود در توئیتر 
و در توضیــح چرایــی مخالفتش با طرح صیانت از حقوق کاربران در فضای  مجازی و 
ســاماندهی پیام  رسان های  اجتماعی نوشــت: » بی تردید  ساماندهی فضای مجازی از 
اولویت های امروز کشــور است، اما با روی کار آمدن دولت جدید پسندیده تر آن است 
که لایحه مربوطه از جانب دولت ارائه شــود. مضافاً اینکه اصل۸۵ شــدن این طرح و 
تصمیم گیری در کمیسیون به نیابت از همه مجلس درست نیست. براین اساس رأی 

بنده به طرح پیشنهادی منفی است.«

راه حل مشکل خوزستان غمگساری نیست
اولاً مشــکل مــردم عزیــز خوزســتان فقــط کمبود 
آب نیســت )و فقــط( یکی از مشــکلات آنــان این 
امر اســت. توســعه خوزســتان یک امر همه جانبه 
اســت امــا از یک برنامه روشــن برخوردار نیســت. 
لــذا مــردم نمی توانند زندگی امــروز و فردای خود 
را پیش بینی کنند. اســتان های دیگــر هم از چنین 
فقدان نظام توســعه ای رنــج می برند. دولت ها با 
وجود مصوبات متعدد مجلس شورای اسلامی در 
برنامه های ۵ ساله که موظف بودند طرح آمایش سرزمین را مدون و به اجرا 
درآورند، هیچ یک )با تأکید بر هیچ یک( از دولت ها این کار را انجام نداده اند. 
نتیجــه این ســهل انگاری همه دولت ها عدم اســتفاده بهینــه از ظرفیت های 
اســتانی و گاه کج روی از توسعه اســتان ها شده است. هر چه در این امر خطیر 
تأخیر شود به ضرر کلیت نظام توسعه ای کشور است. امیدواریم دولت جدید 
همتی در این راه داشــته باشــد. ثانیاً مســأله کمبود آب به یک معضل بزرگ 
جهانی مربوط است. آن موضوع تغییر اقلیم است. سال هاست این موضوع 
در سطح بین المللی به عنوان بحران آتی دنیا مطرح است. اول باید مسئولان 
کشور و مردم این معضل را باور کنند تا راهکار آن فراهم شود. ما هنوز در گام 
نخست آن گیرداریم. یعنی مسئولان کشور به یک فهم مشترک در این بحران 
آب وهــوا و تأثیرات آن در کشــور نرســیده اند و مردم هــم به تبع عدم تصمیم 
مسئولان و عدم اهتمام رسانه ها توجه کافی به این امر نمی کنند. اما باکمال 
تأســف باید گفــت این یک واقعیت اســت. روند بــارش در 20ســال اخیر هم 
نشــان می دهد که پیش بینی های علمی درست بوده اســت. برای فرار از این 
امر علمی نباید با مربوط نمودن همه امور به اراده الهی، سهل اندیشی نمود. 
اراده تامه الهی در جای خود درست است اما خداوند عقل به بشر داده است 
که باتفکر عقلی و علمی زندگی خود را سامان دهد.و در عالم هم نظام علی 
و معلولی حاکم است. اگر این کار صورت گرفت خداوند نیز به بندگان عنایت 
خواهد نمود. وقتی همگان هم رأی شدند که جهان در یک تغییر اقلیم مهم 

قرار دارد، باید دید وضع ما چه می شود.
متأسفانه در کل، کشور ما در متن کمبود نزولات و خشکی قرار دارد، یعنی 
برخی اســتان ها بخصوص اســتان های مرکزی ما دچار خشکی ممتد خواهند 
شــد. پس به جای اصرار به روش های گذشــته کشــاورزی در این استان ها، باید 
نوع زیست مردم به سوی امور غیر کشاورزی یا کشاورزی مدرن سوق پیدا کند.و 
البتــه وظیفه دولت اســت که زمینه این تحول و تغییر ســبک زندگی را فراهم 
کند. البته اســتان خوزستان در بخش هایی با ساختار کشاورزی، می تواند ادامه 
حیات بدهد به شرطی که نوع کشت و نحوه آبیاری و نحوه دامداری آن به کلی 
تغییر کند. می توان موقتاً خروجی آب ســدها را افزایش داد و مشــکل فعلی را 
حل کرد ولی استان خوزستان به دلیل کشت چهار فصل آن در پاییز و زمستان 
مشکل آبیاری پیدا می کند، یعنی حجم آب در طول سال در دامنه مشخصی 
قرار دارد، اگر در بخشی از سال به هر دلیلی از آن بیشتر استفاده شد در ماه های 
بعد باید کمتر از آن بهره گیرند. پس این نحوه علاج مشــکل، صرفاً به تأخیر 
انداختن معضل است نه حل آن. البته در سال های گذشته تا آنجا که به خاطر 
دارم در ســال 9۷ یــا 9۸ در بودجــه مصــوب کشــور، مجلس بــا عنایت رهبری 
معظم ردیفی در حدود ۵0 میلیون یورو از صندوق توســعه ملی را برای حل 
مشــکل تنش آبی شــهرها در نظر گرفت ونمی دانم بعد، این امر ادامه یافت 
یاخیر. البته اگر آن برنامه به طور کامل اجراشده بود امروزمشکل آب شرب در 
این اســتان ها وجود نداشــت، ولی در موردبحث آب کشاورزی وحقابه محیط 

زیست کشور نیازبه برنامه مدون و اجرایی بلندمدت و همراهی مردم دارد.
بــرای بحث کشــاورزی راهــکار اصولــی تغییر نوع کشــت و سیســتم های 
آبیــاری نوین اســت که در بودجه ســالانه هم مبالغی به ایــن امر اختصاص 
یافت و باید هر دو موضوع در کنار توسعه تولید آب شیرین از دریا را جدی تر 
دنبال کرد. البته رویکرد صنعتی شــدن اســتان خوزســتان یکی از مؤلفه های 
اصلی آتی توسعه این استان باید باشد. باز تکرار می کنم اصل مسأله ایجاد 
تمرکز ذهنی و یک باور عمومی در تغییرات اقلیم و تأثیر آن در ایران است. 
باید اول درد را پذیرفت تا درمان صورت گیرد. البته کمبود آب شرب موضوع 
حیاتی است که در همه شرایط باید تأمین آن اولویت کار دولت باشد آن طور 

که رسانه ها منعکس کردند توجه بیشتر به این امر شده است.
منبع: صفحه توئیتر لاریجانی
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